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ОВЕЛИКОЈ ОКТОБАРСКОЈ
СОЦИЈАЛИСТИЧКОЈ
РЕВОЛУЦИЈИ

РУГОВИ! Годишњицу наше ре-
олуције прослављамо у мо-

менту кад се разигравају нај-

кжруттији

_

догађаји међународног
радничког покрета и кад је иза

нејвеће скептике, за највећа сум-
њала радничке класе и трудбени-

ка, постало јасно да се светски рат

неће завршити споразумима или

насиљима старе владе и старе вла-

дајуће класе буржоазије, да он во-

ди не само Русију него и цео свет
светској пролетерској револуцији,

победи радника над капиталом, ко-

ји је залио крвљу земљу и пока-

зује после свих насиља и зверста-

ва немачког империјализма исту
политику у лицу англо-француског

империјализма, који подржавају А-

устрија и Немачка. '

Данас кад прослављамо годишњи“

цу револуције треба бацити поглед

на пут који је она прошла. Ми смо

морали почети нашпу револуцију У

условима необично тешким, у ко-
јима се неће налазити ни једна од
доцнијих

_

радничких

_

револуција

· света, и зато је нарочито важно да
покушамо осветлити у целини пут

жоји смо прошли, да видимо шта

је за то време постигнуто и колико
смо сеза ту годину дана припреми-
ли за наш главни, прави, за наш

одлучујући, основни задатак. Ми
морамо бити део одреда, део свет-

ске пролетерске и социјалистичке

армије. Ми смо увек били потпуно

'" ако се деси да МИ

почнемо револуцију која израста

из светске борбе, то се неће десити
због неких заслуга руског проле-

таријата или збот тога што би он

стајао испред друтих одреда; на-

против, само особита слабост, зао-
сталост капитализма и особито те-

шка војностратегиска ситуација у

чиниле су да ми услед тока дога-
ђаја заузмемо место испред других

одреда, чекајући док ти. одреди
крену, дигну се. Ми сад полажемо

себи рачун, да бисмо знали колибо

смо се припремили да приђемо бит-

кама које сад претстоје у нашој ре-

волуцији која иде даље. |

И ето, другови, постављајући се-

би питање: шта смо урадили, У

крупшим размерама, за ту годину,
ми морамо одговорити да је урађе-

но ово: од радничке контроле, тих

првих корака радничке класе, од

руковања свим средствима

_

земље,

ми смо дошли до директног ствара-

ња радничког управљања индустри-

јом; од општесељачке борбе за зе-

мљу, од борбе сељака против спа-

хија, од борбе која је имала оп-

штенационални, буржоаски, демо

кратски карактер, ми смо дошли до

тога да су се У селу издвојили ·про-

летерски и полупролетерски еле-
менти, издвојили су се они који

највише раде, они које експлоати-

шу, устали су да изграђују нов жи-

вот; најугњетенији део села ступио

је у борбу против буржоазије, па

и против своје сеоске кулачке бур-

жоазије, у борбу коју ће водити д

краја. у

Даље, од првих корака совјетске

организације ми смо дошли до то-

га, као што је тачно приметио друг

Свердлов који је отворио конгрес,

да у Русији нема ни једног заба-

ченог сеоца где совјетска органи-

зација не би била чврста, где не би

чинила мнтегралан део совјетског
устава, израђеног на бази дугог ис-

куства борбе свих трудбеника и у-

гњетених. а

Од наше потпуне незаштићено-

сти, од овог четворогодишњег рата

који је у масама оставио не само

мржњу угњетених људи него и од"

вратност, и«страшан замор, и изну-

реност која је револуцију осудила

на најмучнији, најтежи период, кад

смо били незаштићени пред удар-

цима немачког и аустриског импе-

ријаливма, — од те незаштићено-

сти ми смо дошли до моћне Црве-

не армије и, на послетку, што је

најважније, од међународне. уса-
мљености, од које смо. патили. и У

октобру и у почетку ове године, ми

· смо дошли до ситуације кад се наш
савезник,—

Трудбеници и угњетени свих 'зема-

ља, кад се он, на послетку, дигао,

кад вође западноевропског, проде-

таријата, као Липцвехт и Адлер, —

вођекоје су дугим месецима там“

нице платиле своје смеле, херојске

покудлаје да дигну глас против им-

перијалистичког рата,
— кад те во-

ђе видимо на слободи, јер их је 2

слободила бечђа и берлинска рад"

ничка револуција, која расте не из

дана у дан, него из сата у сат. О;

усамљености ми“ смо 'дошти до си-

туације кад стојимо руку под" РУКУ.

раме уз раме, с нашим

једини, али чврсти

даља

међународ“

ним савезницима. То је оно битно
што је постигнуто за ову годину.
"И ја ћу узети слободу да се мало
задржим на том путу, да се задр-
жим на том прелазу. Г

Друтови, наша парола у почет-

ку била је ћђрдичка контрола. Ми
смо рекли: и поред свих обећања

владе Керенског,. капитал и даље
саботира производњу земље, раза-

ра је све даље и даље. Јасно је да

је ствар ишла расулу, и први је

основни корак који је обавезан за

сваку не само социјалистичку е-

го и радничку владу, мора бити

радничка контрола. Минисмо .од-

мах декретирали социјализам у чи-
тавој нашој индустрији, зато што
социјализам може да се изгради и

учврсти тек онда кад ' радничка
класа научи управљати, кад се У-

чврсти ауторитет радничких маса.

· Без тога је социјализам само же-

ља. Зато смо ми увели радничку

контролу, иако смо знали да је то
корак

—

противречан, корак ' непот-

- пун, али; неопходно је да се сами

радници лате великога дела изград-

ње ичдустрије огромне земље без

експлоататора против експлоатато-

ра, и, другови, онај који је узимао

непосредно или чак и посредно у-

чешћа у тој изградњи, онај који је

преживео све угњетавање и сва

зверства старог капиталистичкор

режима, тај је научиомного и мно-

го. Ми знамо да је уто. ма-

ло, ми знамо да у земљи најзаоста-

лијој и најразоренијој, где су рад-
ничкој класи стављене толике пре

поне и препреке, — ца је у таквој

земљи радничкој њласи потребно

дуго" времена да" научи управљати.

индустријом. Ми сматрамо да је

најважније и најдрагоценије то

што су се тог управљања  латили

сами радници, што смо од раднич-

ке контроле, која је морала остати

хаотична, раздробљена, примитивна,

непотпуна у свим главним гранама

индустрије, дошли до радничког у-

прављања индустријом у општена-

ционалним размерама

Радничке и синдикалне организа-

зције промениле су свој положај.

Њихов главни задатак постао је

(издизање претставника у све глав-
ке и центре, у све оне нове органи-

зације које су од капитализма при-

миле разорену, намерно саботирану

индустрију, и прионуле за њу не

уз помоћ свих оних интелектуал-

ских снага које су од самог почет-

ка постављале себи за задатак да
искоришћавају

.

знање и више 0-

бразовање — тај резултат свега

знања које је стекло. човечамство

— све су то те снаге искористиле

зато да сруше ствар социјализма,

да искористе науку не зато да она

помогне

_

масама у ортанизовању

друштвене, народне привреде без

експлоататора. Ти људи су поста-

'вљали себи за задатак да искори-

сте науку зато да бацају камење

· под точкове, да сметају радницима,

који су најмање припремљени за

тај посао, који су се "прихватили

посла око управљања, и ми може-

мо рећи да је главна сметња скр-

шена: То је било необично тешко.

"Саботажа свих елеменатакоји на-

гињу буржоазији скршена је. И по-

ред огромних препрека "радницима

је пошло за руком да учине тај о"

сновни корак који је ставио темељ

под социјализам. Ми ни најмање

не преувеличавамо ствари и не 60-

-јимо се речи истине. Да, учињено је

мало с гледишта оног што треба

постићи, али учињено је много, не-

обично много, с гледишта учврш-

ћивања темеља. Кад је реч о сопи-

јализму не може се говорити о из-

градњи свесног темеља у најши-

рим радничким масама у том сми-

слу да су оне узеле књиге, прочи-

тале брошуру, него је свесност ов-

де у томе што су се оне прихвати-

ле властитом енергијом, властитим

рукама. необично тешког посла.

направиле хиљаде грептака, и од

сваке грешке саме испаштале, и

свака их је грешта ковала и пре-

"каљивала у том раду, на. организа

цији управљања индустријом, 0п-

ганизацији која је сад створена и

која сад. почива на чврстом“ теме-

љу. Оне су свој рад довеле до кра-

ја. Сад ће се тај рад

_

изводити

' друкчије него досад; сад сва рад-

ничка маса, не само вође и прваци

Гнето одиста најшири сројеви знају

„да, они сами, својом, руком изгра-

ђују социјализам, да су темељ из“

градили и да никаква сила у зе

мљинеће спречити да „се тај по

сао доведе, до краја 20 | ои

(из говора певодом„годишњице.
кто-

' барсне револуције 6 новембра 1918 Г9-

дине).
Б
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0ЗАСЕДАЊИМА НАРОДНЕ;
па а токо ФДВОРА.
ЕЈОНСКИ народни одбори Бео-

Р града одржали су више засе-

| дања, на којима је донето низ

важних одлука и решења, који ре-

·тулишу питања функционисања на“

родног одбора, Извршног одбора и

"њихових повереништава, рејонских

привредних предузећа, установа и

разних служби, Упоредо с тим на

заседањима су претресана питања и

доношене одлуке из области при.

вредне, културно-просветне, здрав“

ствене, социјалне, комуналне и дру"

ге делатности. народних одбора.

С срзиром на све већу надлеж“

ност и улогу рејонских народних

"одбора и на све крупније задатке

које он решава, питање припрема и

организовања њихових заседања,

као и самог рада на заседањима, до-

бија још већи значај. У том погле-

ду рејонски народни одбори учини“

ли су крупне кораке унапред, У од“

носу на заседања народних одбора

изабраних 1941 године. Одлуке и

· решења, која се доносе на заседа-

њима, сада се темељније претреса-

ју, уз активно учешће већег броја

одборника, у већој мери се развија

борба мишљења, о извештајима и

предлозима Извршног одбора се ви-

- ше дискутује, са више критичких

примедаба и предлога. На заседањи-

ма се чешће, на предлог одборника,

формирају анкетне комисије ради

испитивања појединих, одређених

проблема из делокруга рада рејон“

ског одбора, Тако је на трећем за-

седању Народног одбора Петог ре-
јона, на предлог одборника, форми-

рана посебна комисија да испита и

утврди зашто нису поједине школ“

ске зграде оспособљене за почетак

 

ИЗГРАДЊЕ ГЛАВНОГГРАДА
А: гледишта урбанизма и план“

ске изградње, развој и изград-

ња Београда после ослобођења,

није се могла одмах упутити пра-

вилним путем, јер се велики замах

обнове и изградње остваривао без

утврђеног генералног плана изград“

ње и развоја града. Београд је имао

свој генерални план из 1923 године

који је у току времена претрпео

многе измене, да би се у 1989 тоди-

ни озаконила нова идејна скица ре-

гулације, која није у потпуности

решавала проблеме уређења града

и. ради тога није могла да послужи |

као основ за даљу разраду, а пого-

тово обзиром на'ново друштвено у“

ређење државе, које је пружало

широке, могућности примене савре-

мених „урбанистичких схватања...

Да би се тај основни недостатак

главног града. државе што пре: у-

клонио, почело се још крајем 1944

године са припремним радовима за

израду генералног плаџа Београда.

У току наредних година извршен је

обиман аналитички. и пројектант-

ски рад, који је постепено решава»

све проблеме у вези пројектовања

новог генералног. плана. аи

Дефинитивној изради генералнот

плана приступило се почетком 1949

године, икоји. је до. краја године

био завршен. Пројефтом Генералног

плана реконструкције и изградње

Београда обухваћени су и, решени

сви елементи градског живота, а у-

једно са циљем оспособљавања Бео-

града за вршење свих функција

главног града наше државе. '

ЧНа' основу заједничког рада ши-

роког круга устручњака и смерница

државног рукаводства, утврђене су

основне. поставке за пројектовање

Генералног плана Београда, које се

углавном састоје у овоме: , (

а) Генерални план треба да реши

развој: Београда

:

за потребе. до ми.

' пион „становника, а

'

обухвативши

како територију гради тако и ње.

гову околину. — ретион. |

6) Елаборат Генералног плана: тре

ба да садржи генерална решења

свих 'основних „елемената градског

живота. 7“ ~: т

ц) Грађами града треба да-су на.

целој "градској територији потпуно

равноправни у: погледу коришћења

свих тековина технике и културе

без обзира на место становања и.

рада. ју. 1

" д) Да Београд, одговори задацима

као политички, привредни и адми“

нистративницентар наше државе,

пројектовати нов део града на левој

обали: Саве и урбанистички обје“

данити сапостојећим Београдом. и

Земуном. УУ ан

ге)Код пројектовања применити“

сва савремена инаџредна схватања

у урбанизму; акоја су за 'наше при“ |

родне и друштвене услове прихват“

љива/ ЦНЕ. 64 ј

Примењујући ове основне постав“

ке, рад на: израдџгенералног плана |

обухватиоје два разноврсна задат |

ка и тог"реканструкцију постојеће
насеља, и пројектовање нових дело

ва града на потпуно слободним те-

ренима,
Код реконструкције постојећег

града тежило се за тим, да се одр-

жи континуитет историског развоја

града, доводећи до пуног изражаја

његове особености, лепоте. његовог

положаја, задржавањем добрих ур-

банистичких потеза прошлости, а да

се уједно смишљеном реконструк-

цијом уклоне недостаци његовог

хастичног развоја и поститну нај-

бољи услови за правилан развој У

будућности,
реконструкцији · одбачене су

· непотребне и нереалне урбанистич-

ке. интервенције. Постојеће грађе-

винске материјалне вредности су

Фактор који се не' сме занемарити.

Преображај града заснован нама

совном уклањању постојећих грађе-

вина чак и кад су оне, као што је

то случај у Београду, у већини без

архитектонске и историске вредно-

сти, значи у крајњој „линији наза-

дак за град и за народну: привре-

ду: Ради тога је приликом. пројек-

товања

.

генералнот плана избегава-

но решење вреднијих објеката, сем

у случају. неопходног прово ења

саобраћајних потеза, .

Приликом израде Генералног пла-

на било је потребно утврдити и обим

генералног плана, тј. до које мере,

„и. временског периода ићи у пред-

виђању и утврђивању будућег раз“

воја града и његових елемената, и

који су елементи они које већ да-

нас можемо утврдити и за даљу бу“

дућност, а које елементе морамо по-

ступно планирати и решавати. Не-

правилно је, ако би урбанистичко

' планирање данас утврдило све град“

· ске елементе и организацију до нај-

ситнијих детаља, јер би стални раз-

вој друштва и напредак науке и

технике

-

доцније демантовао круто

и детаљно утврђен „урбанистички

план, и он би се морао мењати или

би био кочница природнот развоја

града. Измене појединихделова

плана довеле би у питање иглавне

основне смернице и потезе генерал-

ног плана. Такав развој града, и по-

ред планирања, био би сличан не-

планском и хаотичном развоју.

УГенералном плану Београда у“

тврђени су главни саобраћајни по-

тези и општа подела зона по њихо-

вој намени. Приликом „разраде ге-

нералног плана неће се утврдити

детаљи свих елемената на целој те-

| риторији града, већ ће се он разра-

Ђивати у етаџама, а према. предви-

"Ђеним петогодишњим и годишњим
плановима изградње и„инвестиција.

фринансиски план

Ко за ток) од 20 година, тј) од 1947

до: 1966 године, Реалан и детаљан

финансиски план утврдиће сеисто.

тајко по. етапама, а као оријентаци“

она основа служиђе оквирни план

гу којем је дат однос инвестиција по
врстама радова, да би се једна ур
банистичка етапа целински заг
утрила, 57 5

У будућности ћекао подлога, 38.

за · остварење.

"тенералног плана израђен јеоквир-'

све петогодишње и годишње плано-

ве инвестиција служити генерални

план изградње и уређење Београда.

Усвајањем Генералног плана на-

стаје нова етапа у урбанистичком

развоју Београда кроз његову исто-

рију. Он ће се од сада развијати

плански по свим принципима савре-“

меног. урбанизма, Изграђујући га У

реалним планским етапама, а има-

јући увек у виду џаше могућности

и стварне потребе, допринећемо још

више коначном остварењу Генерал-

ног плана, а тиме и побољшању У"

слова живота врађана, У изградњи

и уређењу Београда морамо се кло-

нити тежње за брзим остварењем

извесних потеза и елемената града,

ако они нису усклађени и са оства-

рењем свих осталих припадајућих

урбанистичких елемената.

Наше друштвено уређење гаран-

тује да се његова изградња неће

развијати хаотично и стихиски,

према.жељама и потребама поједи-

наца!'и њихових личних. интереса.

Једини интерес који. ће у будућно-

сти бити одлучујући, јесте интерес

и потребе грађана као и потребе

града у његовом развоју,

Београд је главни град државе и

као такав треба да претставља оли-

чење нашег друштвеног уређења,

како пред свим грађанима земље

тако и пред иностранством. Он мо

ра да предњачи у реализацији свих

позитивних тековина нашег дру-

штвеног развоја, а један део тих

тековина обрварује се путем урба-

нистичког планирања,

Генерални план Београда је један

крупан корак унапред и реалан до-

принос) социјалистичкој изградњи

наше земље. |
| арх. М. Сомборски

А. Из садржаја:

Великој октобарској револуција у

Тенерални план изградње главног града

Победници —после победе и

Како се не сме руковати. на родном

Јаправне о саве тима потрошача

Поводом премијере „Скупа"

  

имовином |
«

ж

штолске наставе. На петом заседе

њу истог народног. одбора није усво-

јено објашњење. Повереништва Тр“

говине и снабдевања по питању

"стања и•рада неких стоваришта 0

„грева, као ни објашњење. Поверени“

штва за угоститељство по питању

рада једног ресторана. За детаљно

проучавање ових питања изабрана

је посебна комисија од народних од“

борника. На ледњем заседању

Народног одбора Првот рејона од:

борници су критиковали извештај

који је поднела коммсија за судије

и судије-поротнике са примедбом

да није потпун и да комисија није

довољно испитала и проучила пред-

мет, што јој је био. задатак. Народ“

ни одбор јој је ставио поново у 32-

датак да за наредно заседање по

истом питању припреми потпунији

извештај. Сличних случајева било

"је и на заседањима неких других

народних одбора.

Све тешња повезаност народних

одборникаса својим бигтачима, а са-

мим тим и са њиховим мишљењем

и потребама и све чешћи њихов,

додир са члановима извушних од-
бора, руководиоцима и оробљем при-

вредних предцуфећа, установа и елу-

жби рејонских"одбора — допринели

су да заседања буду све плоднија и.

њихов рад садржајнији. Поред то-

га, заседања се сада боље ррипре-

мају од стране извршних одбора.

Позиви са предлотом дневног реда

заседања шаљу се, углавном, неко»

лико дана унапред, такр да нмаруд-

ни одборници имају времена да се

припреме. Извршни одбор Нагоднот.

одбора Четвртог рејона пректикује

да уз предлог дневног геда достав-

ља народним одборницима изврде

из извештаја и другог материјала,

који ће се на заседзњу претресати.-

Поћђед видног напретка у погледу

припрема заседања и са

ховог рада, треба указати-м нанеке

недостатке, које би требало откло-
нити, Још су чести случајеви да па

заседања не дође већи број адбор-
ника, У Четвртом рејону изостало

је са Четвртог заседања 31 одбор

кик (од 100, колиро их укупно ума),

а са Петог заседања истог народ-

ног одбора изостало је 37 одборни“.

ка, од којих су се само десет опрде-

дали, На Четврто заседање Десетог

рејона, од укупно 50, није дошло ЈА

народних одборника, од кајих 1 не-

оправдано. Неопрађданих изостана-

ка било је и у другим ве. 2

Првом рејону було је случајева да

су народни одборници касно обаве-

штавани о заседању, то јест, на два

или један дан раније, па чак и на

сам дан заседања. Има случајева да

се претседавајући заседања не при“

државају пословника о начину гле“

сања по питањима за које је оба-

везно гласање дизањем руку, већ се

отраничавају на постављање пита-

ња: „Да ли се сви слажу са пред-

логом2" Тачка дневног реда „пута-

ња и предлози" обично на свим за-

седањима траје веома дуто, Ту се

јавља за реч највећи број одборни-

ка са низом предлога и питања, Ме-

ђутим, многа од ових питања одно-

се се на поједине ситџе проблеме,

које је народниодборник мотео и
требало да реши са извушним од-

бором или ресорним поверећиком,

раније, не чекајући заседање,

Отклањањем ових и других сит-

нијих недостатака, заседања рејон-

ских народних одбора биће у по-

њи+

гледу садржине рада И квалитета

донетих одлука,
сини.

на још већој ви-
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| КАКО СЕ НЕСМЕ.

  

РУКОВАТИ
НАРОДНОМ
ИМОВИНОМ _

МА случајева да се директор
неког предузећа понаша према

: имовини тог предузећа, уства-

"ри према општој народној имовини,
"каопрема својој сопственој, за коју
 виком не одговара до самом себи.

"Али, ти директори нису баш сасвим
· себични. Оно што дозвољавају се-

би, дозвољавају, ма да у знатно ма-
њој мери, онима око себе, комерци-
јалном руководиоцу, персоналном
референту и њима по положају
сличним. Њихова „добродушност"

"оде некипут чак тако далеко, да је
и радници, ма да незнатно, осете,
Тако је, на пример, директор гра-
ђевинског предузећа Народног од
бора Земуна „Изградња" Димитрије

Стојановић, поред тога што је за се-
бе узео 120 комада ћерамиде и 6.000
комада фалц-црепова, издао безброј
налога за издавање разног матери-

јала (ексера, цемента, уља, брава,
шамотног брашна, чункова за пећ,
лак боје) својим службеницима,

Директор мешовитог трговачког

предузећа Другог рејона „Морава",

Жарко Јованов, није, додуше, за се-
бе скоро ништа користио, али је за-
то дозвољавао широк живот шефу

комерцијалног одељења Милану

Милосављевићу, који је иначе ње-

тов најбољи пријатељ, Милосавље-

вић је, захваљујући том пријатељ-

ству, кад иде на службени пут (и
то много чешће него што су потре-

бе изискивале) добијао на име пут.
ног трошка аконтацију од ни мање
ни више нето 40.000 динара. Мното

новца стварно, али Милосављевић

је знао да их потроши. Возио се
таксијем од места до места у Сло-

венији, иако су та места повезана

железницом. путовао је спаваћим

колима. А зашто да не. Рачуни за

утрошени новац ионако су одмах

по његовом доласку са пута цепани.

Има, међутим, директора који су

у својим „доброчинствима" и жуд-

њи, за што већом користи, ишли

још много даље. Такав је Илија Пе-

тровић, директор металског преду“

зећа „Јутострој" у Раковици. Он је

заједно са комерцијалним руково-

диоцем Илијом Цветић, руково-

диоцем радничко-службеничког ре-

сторана Миланом Лукачем и посло-

вођом продавнице Јефтом Кремано-

вић, починио низ мал ззација,

које су њему и групицић њета

доносиле разне користи.

Најчешће су се шшекулације из-

водиле у области службе радничког

снабдевања. Партиска организација

је више пута код директора ургира-

ла да уклони из службе шпекулан-

те Јефту Крсмановића и Милана

Лукача, али он је увек обилазио

око тог питања, јер му је било у

интересу да баш такве људезадр-

жи у тој служби, Како су они по-

словали Служба радничког снаб-

девања набави, на пример, 300 ко-

мада јаја. По правилу, та јаја треба

да се расподеле свима радницима.

Међутим, по њиховом, „неписаном

правилу, та јаја се расподељују ме-

ђу њима и њиховим најближим при-

јатељима у предузећу. Наравно, ди-

ректор је први на списку. Колико

је директор „Југостроја" својину
предузећа сматрао својом, види се

- по овом примеру: за прославу 1 ма-

ја „Југострој" је набавио 600 лита-

ра пива, Баш у то време удавала

се ћерка директора и за њега није

било ништа природније, нето да за

свадбу своје ћерке узме из преду“

зећа 300 литара пива. Поред тога,

јула месеца добијена је из Суботи-

це извесна количина чварака и 50

килограма сувог свињског меса.

Радници нису ни видели то месо,

али зато су га и видели и узели

директор и његова група, и то по

цени од 25 динара килограм.

Могло би се помислити на основу

_ досад наведених примера да се ди-

ректор „Југостроја" бринуо само о

свом снабдевању. Његова брига је

ишла тако далеко да је самовољно

отуђивао имовину предузећа, давао

позајмице другим предузећима, вр-

_ зшио трампу, али „све за добро рад-

ника", Тако је пољопривредном до-

бру „Беље" дао хладњак, а у заме-

" ну добио 16.000 килограма кромпи-

га. Бакарну жицу намењену за ли-

вење замењивао је са сељачком

радчом задругом За месо. Интере-

сантно је напоменути да је ово да-

_вање Хладњака и жице извршио

после доношења Наредбе о мерама

за штедњу артикала широке по-

трошње, Да би се још јасније ви-

дело колико је далеко дотерао ди:

ректор „Југостроја" у свом газдо-
вању, навешћемо још један пример.

У августу ове године он је пре по-

дне радио као директор, а после
подне хонорарно као радник. Ра-

дио је на изради лавора, шерпи и
_ других ствари, као и на шољицама

за прогрес-машине, које предузеће

производи, На свим овим пословима

__ радио је 50 сати и зарадио 6.000 ди

· нара. До овако високе зараде за тај

рад дошло је услед тога што је ди-

__ ректор сам себи одређивао цену за
израду појединих артикала, За из-
раду једне шољице радницима се

плаћа 1,50 динара, а њему равно
10 динара, у

Коментари овде нису потребни
Ко је и какав је директор „Југо:
строја" „Илија Петровић и њему| о аајвои Баије

дела.
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отпадака·

значајан је допринос:
„штедњи

А свим секторима привредног
живота са највећом озбиљно-
шћу, увелико се спроводе ме-

ре заштедњу, Заоштрена борба про-
тив расипништва сваке врсте по-
стаје најважнији задатак у свим
радним колективима, Штедњу треба
спроводити широко, свуда и на сва-
ком месту, почев од правилног нор-
мирања и радне дисциплине — па
све до коришћења и најмањег от-
патка,
Недостатак појединих сировина

ствара застој у извесним предузећи-
ма локалне привреде, Недостатак
се осећа нарочито због тога. што су
се руководиоци тих предузећа ори-
јентисали углавном'на континтен-
те сировина из планске расподеле.
Из тога је проистекла неиниција-
тивност и готованско пословање У
читавом низу малих предузећа. Ова
пракса нарочито се штетно одрази~
ла у металској грани где је ново-
створена привредна ситуација усло-
вила током 1949 године извесне но-
вине у погледу снабдевања сиро-
вина, Тако су, на пример, предузе-
ћа локалне индустрије Београда би-
ла подмирена неким количинама
сировина из планске расподеле са-
мо по плану 1. На тај начин била
су принуђена да се за коришћење
осталих капацитета сналазе на тр-
жишту или да се позабаве кори-
шћењем отпадака,
Раније искуство неких металских

предузећа и занатских Радионица
показало је да се са мало пажње
и практичног смисла отпаци метала
моту врло лепо и корисно употре-
бити за израду артикала широке
потрошње, Имајући то у виду кра-
јем прошле и почетком ове године
у металском предузећу „Рад' поче-
ло је интензивније коришћење 0т-
падака. Из многих великих инду-
стрија тражени су и често добијани
отпаци месинта и алуминијума у
плеху. Од тога су израђивани раз-
ни предмети за свакодневну 'Упо-
требу, чија је потреба на тржишту
задовољила многе потребе наших
грађана. Каштике, виљушке, пепе-
љађе). кутлаче, табакере, котарице
за хлеб, послужавници и остале
ствари од отпадака, ако би се изра-
ћивале са мало више смисла, па-
жње и жеље за лепим. у потпуно-
сти би одговориле жељама потро-
шача. Ових дана у предузећу ,„Рад'"
израђен је. такође од отпадака. и
натрстак. Пошто га досад није би-
ло, његову појаву на тржишту по-

здравиће не само кројачице и кро-
јачи, већ и домаћице Који је
свакодневно веома потребан.

И у осталим колективима ове
гране користе се у раду отпаци.
Тако се у градском металском пре-
дузећу раде тигањи од алуминију-
ма, који су се у пракси показали
веома добри. Али, овде се отпа
не користе у оноликој мери «к о
би татребало. Због неиницијативно-
сти директор р Ју“
правнотодбора радничког савета,“
који је формиран пре више од 45
дана, а још се ниједном није са-
стао, велики проценат радних ка-
пацитета непотпуно је искоришћен.
До тога је дошло углавном зато што
је предузеће добило од планске ко-
мисије Извршног одбора Народног
одбора задатак да израђује грађе-
винске машине за потребе Београ-
да, Међутим, пошто нису биле о
безбеђене ни сировине ни алати,
у предузећу су се делимично запо-
слили око израде појединих дело-
ва за те машине, Тиме радне мо-
гућности нису биле довољно иско»
ришћене, јер је производња била
непотпуна. Тако половично радило
се скоро шест месеци, Од целокуп-
ног броја радника само је 14% ра-
дило по норми,

Руководство, уместо да се снађе
и тражи могућности да дође до не-
ких сировина, или, што би још по-~
хвалније било, да отпочне са ко-
ришћењем отпадака и од њих ради
машинице за бријање. за које по-
стоји и алат и сви услови за сери-
ску производњу, седело је, може се
рећи, скрштених руку, чекајући
робу.
Сличан случај је и са предузећем

Партизан" из Земуна које би и-
сто тако, могло од отпадака да из-
рађује многе галантериске предме-
те од дрвета. Међутим, директор
предузећа правда ову немарност
„недовољним бројем радне снаге".
Штедња се спроводи, треба да

продре свуда. Свакако, да би се по-
стигли жељени резултати, не би се
смело дозволити да ма каква роба
— сировина или отпадак, пропада.
О залихама знамо. шта је речено
и у Наредби Савезне владе, а иу
писму Централног комитета пајрти-
ским организацијама о штедњи.
Због тога употребљиви отпаци не
треба да чекају „боља времена' —
него их уступити онима који
ће их одмах употребити,
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Ко плаћа-
трошкове|
суђења

"због: увреде

/ рубрици „Не тако..." дневног
У листа „Политика“, објављена
Фу, пре извесног времена, два
писма грађана, Оба дописа износи-
ла су несавесан радслужбеника У
традским апотекама. Једно је пи-
смо „увредило" рад Службенице У
апотеци „Теразије“ — Вере Говеда-
"рице, која је уместокесице соде-
бикарбоната, ненамерно али и не-
савесно, продала Аци Арсенијеви“
ћу кесицу Пепеина. А у другом пи-
сму управник Војне болнице у Бео-
граду, доктор Смиљанић, изнео је
пред јавност, како дежурна апоте-
карка, у апотеци „Козара", Софија
Милутиновић, није хтела, да јед-
ном ноћу, да његовом сину соду-
бикарбонат, која му је била неоп-
ходно потребна, услед“ појачаних
болова чира у стомаку, већ је он
лично морао да устаје и иде у апо-
теку.
Пред судом, сви су били на са-

слушању: претставници „Молити-
ке", писци дописа и службеници

наведених апотека, И када се све
испитало у детаље и саслушао сва-
ки појединац, суд је донео закљу-
чак да се у апотеци „Козара" ради
„0 једном бирократском схватању
своје дужности" а у апотеци „Те-
разије" о „неправилној организаци-
ји пословања", те је сасвим „основ-
на јавна критика оваквог рада у

наведеним чланцима“
Службеници који сусе нашли

„увређени" нису платили трошко-
ве, нити су подносили оптужницу.
И једно и друго учинио је помоћ-
ник директора предузећа у име

Градског предузећа за расподелу
лекова, Ђорђе Милосављевић,
Сваки појединац, као и свако

предузеће, може и треба да штити

своја права и своју част, ако је то

потребно, и пред судом. Ми нисмо

против скучавања широких могућ-
ности које пружа наше законодав-

ство у заштити права установа,

предузећа и грађана. Али, не сме

се дозволити да трошкове за из-

губљене парнице сноси предузеће,

ако се, на пример, неки службеник

нашао увређен и жели судским пу-
тем да брани своју личност

 

МЕТАЛЦИ ФАБРИКЕ „ДАВИД ПАЈИЋ“ ИЗВРШИЛИ СВОЈ ГОДИШЊИ ПЛАН
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после победе
ВОНИЛИ су чекићи и тога дана, Оштро и за

глушно, Савијале се металне плоче, Врцале
искре. А радионице металскот предузећа „да-

  

вид Пајић". биле су као и обично светле и бучне,

пуне живота, као јуче, као и свих ранијих дана.

Само је група фарбара унела промену. Претрчали

су двориште да би затим дуго цифрали нешто по

табли над главним улазом.

Кад одједном, узбурка се пчелињак: „На ми-

тинт! На митинт!' пронесоше се гласови халама.

Време је одбројено тренуцима и — већ је цео ко-

лектив био на окупу. „План! Годишњи план је из-
вршен!" Пљештале су руке, о рамена жарили се

дланови од чврстих поздрава. Говори директор Ма-

лешевић. Граја се стишала, али — узбуђење је рас-

ло у срцима људи. Познало се то по ужареним

образима и по очима, које светлуцају јаче „него

обично. Директор захваљује колективу за напоре

који, ето, уродише плодом. Надолази плима оду“

шевљења. Још није доста! Они би хтели то још

једном да чују! Још неколико пута! Ништа лепше

од гласова победе! Изазван од другова, говори прет-

седник синдикалне подружнице Миодраг Марин-

ковић. Поклици. Пљесак.

Такав је био тридесети октобар, радосни датум
у коме су трудбеници фабрике металних конструк-
ција „Давид Пајић" извршили свој годишњи план
производње са 100,04% два месеца пре рока и један
дан пре дате обавезе, +

ОБЕДА им није ,пала с неба". Борили су се за
њу Ковали је мишицом, калили одушевљењем,
али и знојем. У јануарским данима, још су

подбацивали план, Били су то „ровити'" дани по-
стављања годишњих задатака „на ноге", дани: осма-
трања перспектива. Документације и цртежи (као и
обично у тим данима) нису стизали на време, Ре-
зултат: јануарски план подбачен је за скоро 40%,
Али то није убило радни полет овог предузећа. „Да-
вид Пајић" је имао светле радне традиције. Годину
раније — извршио је свој годишњи план пре. рока.
и заиста, убрзо се показало да би грдно погрешио
онај, коби посумњао у упорност „пајићеваца''; из-
вршили су полугодишњи план, добили прелазну за-
ставу Главног одбора Савеза синдиката за Србију
и ресорног министарства, као и новчану награду за
најбоље извршени задатак у металској струци.
Број ударника, у односу на протеклу годину, подво-
стручио се. Три стотинеударничких проглашења,
осамнест рационализаторских. Тринаест трудбеника
извршило је своје петогодишњепланове, То су били
већ успеси достојни пажње. Како су постизани7

 

Шетар Ружичић за машином

  

   

Победници

|ТЕДЊА код њих није била само тачка на днев-—
"ном реду разних конференција, Постала је не“

раздвојни пратилац њиховог свакидашњег рада.
Обрада ,данцета" за казане (наручила их је

пивара „Т јул') од вајкада је гутала много огрева
и везивала радну снагу шесторице људи. Накљу-
кај рупу горивом. распали ватру као да ћеш вола
да печеш и загревај метал, да би му дао
површину. То је била свеукупна вештина. Али и то
правило" оборили су _рационализатори Душан
Цветковић и Жарко Ђорђевић. Први је био посло-
вођа трећег одељења а други — један од извршти-
лаца петогодишњег плана. Решили су да замене
ватру — водом. И учинише тако, Опити су потвр-
дили да се сферичност данцета може добити и Хлад“
ним путем, дејством воденог притиска. Нов начин
је усвојен. Еееговом применом, данас се уштеђују
огромне количине огрева, неопходне на другој стра—
ни. А цео процес захтева само рад двојице људи,
значи, радне анате за две трећине мање него раније,
Ето примера — како треба умети спровести штедњу!

- Х
је свуда баш све глатко. Па ни овде, Било је
запињања, кочења. Десило се тако, да предузеће
„Дрвена застава" не испоручи потребне „санове"

за главчине теретних кола. Шта садт Другде би то

узели као „објективну“ тешкоћу и седели скрште-
них руку, чекајући „ману са неба", „пајићевци" ба. ·
цише паролу: „У се иу своје кљусеј> Тринаест
другова узело је обавезу да изради; потребне ,„са-
нове", И посао је нормално текао даље,

Али и у добром житу има кукоља. У „Давиду
Џајићу"" тај кукољ су претстављали тројица елек=
троварилаца. Били су то чудни људи. Од своје за-
натлиске вештине створили су монопол, Кад је по-
треба за њиховим радом била највећа — уцењива~
ли су предузеће! Томе намету требало је доскочити,
И заиста, пронађено је решење, Отворен је курс
за младе електровариоце, Није много времена про:
"шло, а тринаест младих занатлија положило је са
успехом стручне испите, Кад увидеше да су изгу-
били игру, „старинапустише предузеће, Наследи-
ли су их млади вариоци. Они и данас поштено раде.ж у

Утне записници, са читавим низом страница
—густо куцаног текста, дају најпрегледнији при-
каз проблема које је решавао и решио Раднички
савет. У Управном одбору — све чувена имена:
Жарко Ђорђевић, Петар Ружичић Миомир Лубу-
рић, Милисав Јовановић... све јунаци, бољи од бо-
љега: вишеструки ударници, извршиоци петогоди-

|" шњег плана, рационализатори.
_ На првом“састанку Радничког савета, извршена
је анализа плана. План је њихова ствар! И они су
та добро превртажи, претресали, расматрали са свих
страна. Извршене су техничке припреме за њего-
во остварење. План је разбијен по одељењима. По
разрађивању, прихвата га синдикална организаци
ја и врши политичку припрему. Групе и бритаде
примају обавезе за извршење планских задатака
А затим — јуришу Успех, ето, није изостао,

Емил Павелкић

| МЕСЕЗАИ ПРЕГЛЕД МЕЂУНАРОДНИПОДИТИЧНИХДОГЛВАЈА

 

_ ПРОШИРИВАЊЕ ОВЛАШЋЕЊА
ГЕНЕРАЛНОЈ СКУПШТИНИ ОУН

ДОПРИНОСИ ОБЕЗБЕЂЕЊУ МИРА У СВЕТУ
АПОРИ који се улажу да се

кроз Организацију Уједињених

нација решавају сви значајни

међународни проблеми, у првом ре-
ду да се кроз њу обезбеде мир и
међународна безбедност, нарочито У
овом моменту када је УЈедном делу

света мир нарушен и када се про-
'паганда за нови рат никако це сти-

' шава него се, напротив, спроводи
најперфиднијим методима, дају ово-

годишњем заседању Генералне скуп-

штине ОУН изванредни значај. У

тим напорима значајан је удео ју-
гословенске делегације, која се до-

следно бори да се ојача ова међу-

народна организација, јер је, по ре-

чима друга Тита, само кроз њу „мо-

гућно спасти мир и ојачати сурад-

њу међу народима свијета".

Јачање улоге Генералне
скупштине

олитички комитет ОУН усво-

јио је резолуцију седам држа-

ва о мерама колективне безбедно-

сти, коју је подржала и наша деле-

гација. Њоме се знатно проширују

овлашћења Генералне скупштине,

тиме што јој се даје могућност да

интервенише у нарочито хитним

случајевима када међународни мир

буде нарушен или доведен у озбиљ-

ну опасност, а Савет безбедности

због употребе права вета неког свог

члана није у стању да предузме ни-

какве ефикасне мере. У таквом

случају може се у року од 24 часа

сазвати Генерална скупштина у ван-

редно заседање, ако то затраже се-

дам чланова Савета безбедности или

већина земаља-чланица ОУН.

Разобличавање совјет-
ске политике

НАСТОЈАЊУ дасеомете доно-

шење ове одлуке, којом се про-

ширују овлашћења Генералној скуп

штини и даје јој се могућност да

се ефикасније бори за очување ми-

ра, није имала успеха, совјетска де-

легација је поднела сопствени пред-

лог резолуције „О акцији за мири

међународну безбедност". Кроз

предлог ове резолуције СССР је по-

кушао да спроведе преко Уједиње-

них нација озакоњавање начела

своје спољне политике, начела не-

равноправности међу народима, за-

вивши то све у рухо лепих фраза

о својој непрестаној бризи за мир

и стварну колективну безбедност.

Шеф југословенске делегације Ед-

вард Кардељ у документованом го-

вору разобличио је праве намере

подносилаца ове резолуције, дока-

зујући чињеницама да се совјетска

политичка пракса У међународним

односима дубоко разликује од све-

чаних изјава које њено руковод-

ство даје. Та пракса показује да

Совјетски Савез није ништа учинио

У правцу сузбијања ратне пропа-

ганде, него је, напротив, искориш-

ћавајући тежњу милиона људи за

миром, на најпрепреденији начин

потхрањује нарочито у односу на
нашу земљу. Совјетски Савез није

учинио никакве конкретне напоре

ни за смањивање наоружања и не
само да се не бори против економ-

_ скв агресије него је, напротив, нај-
грубље спроводи према једној ма-
лој, али независној земљи као што
је наша. Друг Кардељ је указао на

та да и совјетски предлог за скла-

пање пакта пет великих сила уства-
ри само доказује да Совјетски Са-
вез настоји да од овог међународног
форума добије подршку за своју
политику неравноправности малих
народа у односу на велике и на ап-
солутну власт великих сила над о-
сталим земљама. Пошто није могао
да добије подршку ни других деле-
тација, које су такође прозреле циљ
совјетске делегације да лепим ре-
чима прикрије дела која им не од-
говарају, предлог резолуције је од-
бачен у Политичком комитету.

1

Односи према Фрашковој
Шпанији

ПЕЦИЈАЛНИ политички комитет
ја после дуже дискусије усвојио

предлог резолуције којом се опозива
резолуција Генерална скупштине, до
нета 1946 године, о односима зема-
ља-чланица ОУН према Франковој
Шпанији. Резолуцијом из 1946 годи-
нв било је препоручено свим влада-

. Ма. чије су земље учлањене у Ује-
дињеним нацијама да прекину ди-
пломатске односе са Франком и по-
вуку из Шпаније своје мисије. Са-
да, пак, овом резолуцијом Оставља
се на вољу свакој земљи да одреди
свој однос према Франковој влади,
чиме се скоро и препоручује успо-
стављање дипломатских и других
односа. Предлогу ове резолуције
оштро се супротставио југословен-
ски делегат, али је он ипак при-
хваћен већином гласова.

Уз нарочито настојање и наше де-
легације Социјални комитет донео
ја одлуку да се продужи рад Ме-
ђународног дечјег фонда, чије су
укидање тражиле неке делегације.

Тригве Лиу продужен
мандат

ИТАЊЕ избора новог генерално
секретара ОУН још је на днев-

ном реду. Скоро читавог прошлог
месеца Савет безбедности је поку-
шавао да пронађе решење, али без
успеха. Совјетска делегација се су-
протстављала сваком предлогу. Нај-
зад је стављена на дискусију пре~
порука Генералној скупштини да се
Тритве Лиу продужи мандат (пре
пет година је Тригве Ли изабран уз

трн

једногласни пристанак свих чланова
Савета безбедности). Међутим, овом

предлогу се опет супротставио сов-

јетски делегат Малик нашавши се

на истој линији са куоминтаншким
делегатом Циангом, Како Савет без-

бедности због употребе вета од стра-

не совјетског делегата није успео да

да никакав конкретан предлог, оста« _

ло је да то питање реши Генерална

скупштина, којаје Тригве Лиу про-

дужила мандат за три године.

 

Оружани сукоб у Ко-

реји
УГО се нагађало да ли ће аме

Д ричка трупе, разбивши север-
нокорејске јединице у Јужној Ко-
реји прећи 38 упоредник. Деветог

октобра Макартур је дао својим је-
диницама наредбу да у борби пређу
на територију Северне Кореје, а де-

сетог октобра је претседник север-

но-корејске владе Ким Ир Сен од-
био Макартуров позив на предају и

позвао севернокорејску војску „на

борбу до коначне победе".

Једно време су Севернокорејци

пружали врло слаб отпор трупама

под командом генерала Макартура,
тако да су његове снаге на многим

местима стигле близу границе Ман-

џурије. Међутим, крајем месеца от-

пор севернокорејских трупа знатно

се појачао, чак су се појавила нсвза
жаришта борби у Јужној Кореји,
тде су герилци и разбијене али не~
уништене севернокорејске јединице
почеле да наносе озбиљне губитке
Макартуровој. армији. На неким де-
ловима фронта у Северној Кореји
отпор севернокорејских јединица је
тслико ојачао да су оне последњих
дана у области Жамхунга почеле

контраофанзиву локалних размера
против јужнокорејских трупа. Ина-
че. америчке јединице се налазе на
20 километара од Синуиџуа У

који се склонила сенернокорејска

влада,

Састанак Труман —
Макартур

узан са ситуацијом на Далеком
Истоку претседник САД Труман

састао се са генералом Макартуром
на острву Вејк. По повратку у Ва-
лингтон Труман је преко радија о-
држао говор у коме је изнео већ
познати став САД према проблеми
ма Далеког Истока, нагласивши да
ће Сједињене Државе учинити све
што могу да се помогне у обнови
корејском народу, чија је земља
тешко настрадала у овом рату. Он
је оптужио Совјетски Савез да <е
уместо сарадње са другим народи-
ма упустио у нови колонијализам,
подвргавши својој контроли многе
слободне земље. Труман је на крају
нагласио да Сједињене Државе те-
же да нађу начин за плодоносну
сарадњу са народима Азије, насто-
јећи да очувају њихову незави-
сност.

о

Једна промашена кон-

ференција
| западу се много расправља о

томе да ли и у којој мери За-
падна Немачка треба да буде укљу-
чена у западноевропски одбранбени.
систем. САД су потпуно на стано-
вишту да је потребно и учешће не-
мачке, док су, например, у Фрран-
цуској подвојена мишљења.

Тим поводом министри иностра~
них послова Совјетског Савеза и о-
сталих сателитских земаља, међу
њима и министар иностраних посто-~
ва Источне Немачке, одржали су у
Прагу конференцију на којој је до-
нета декларација о ставу ових зе-
маља према немачком питању уоп-
ште. У декларацији се подвлачи же-
ља за што скоријим потписивањем
мировног уговора са Немачком, за
обустављање њеног наорузжавања ва
то ширим развојем мирнодопске
привреде, за стварањем јединствене
немачке. државе са јединственом
владом итд. Међутим, конференци-
ја којој је у првом реду био циљ
да одвуча пажњу светске јавности
са пораза совјетске политике у Ко-
реји, премапријему на који је на-
ишла у свету доживела је пуни не-
успех, Неуспех је изазван упоређи-
вањем стварне совјетске политине
према Немачкој м њене праксе у
источној зони са китњастим фраза-
ма о бризи за судбину немачког на-
рода и обезбеђење мира у Европи.

—————

Кинеске трупе у

ету
Павоги претставника Народне

Републике Кине са тибетанском
делегацијом која се налазила у Ин-
дији скоро нису ни отпочели, деле-
гација је тек кренула за Перинт, а
хинеске трупе су умарширале у Ти-
бет.

Улазак кинеских трупа изазвао је
извесну узнемиреност У суседној
Индији, чија је влада послала ноту

влади у Пекинту, тражећи објашње-
ња, Кинеска влада је одговриља и,
према претпоставкама страних аген-
ција, верује ов да је упозорила ин»
диску владу на то да она ослобађа-
ње Тибета сматра својом унутра-
шњом ствари, јер је он кинеска по-
крајина на коју Кина има природно
право.
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дашто није на време
истоварен вагон са
производима од

чоколаде
'

УУ је подела чоколаде депи
вакаснила ва читавих двадесет да·
на. Да ли се то десило из оправ-

даних разлога пили нер
Фабрика чоколаде и

–

бопбона „У“
ннон" из Загреба, послала је 28 сеп-
тембра денчапо 91 сандук са 4.860 ки-
жограма чоколаде. Робу јетребало да
прими у Београду „Складиште", предузе-
ће за ускладиштење п чување робе. Фак-
тура па послану робу стигла је пз За-
треба после три до четири дана, а из“
вештај о приспећу робе пикако није
стизао, Предузеће „Складиште“ теле-
фонски се питересовало неколико пу-
та код главне железничке станице у
Београду да лп је стигла чоколада, али
је редовпо добијало негативап одговор.
Бевуспешно је било п личпо тражење
режнсера „Складишта" Милана Ђури-

Како извештај о приспећу чоколаде,
која је послана 28 септембра, није до-
било ни до 15 октобра, „Складиште"“ је
телефонски иптервенпсало код фабри-
ке „Уннон“, Добијен је одговор да је
роба отишла, уз товарни лист број
8.314 од 23 септембра п да је, свака-
ко, требало већ да стигне у Београд.
Режпсер Ђурић отишао је 16 октобра
са бројем товарног листа у Магацин
број 3 на главној железничкој стани-
ди, где му је саопштено да је вагон
приспео у Београд још 1 октобра! Да-
кле, равно 16 дана вагон је био у ста-
ници, а није се знало да је приспео,.
На чуђење Ђурића због ове пебри-

те, јер је у питању рационирана ро-
ба, магационер му је одговорно „шта
можеш" пи рекао да ће се вагон одмах
истоварити.

Сутрадан, 17 октобра, Ђурић је до-
шао по робу. Међутим, вагон је и да-
ље бно пломбиран, али пребачен на
холосек поред магадина. Магацпонер
(други службеник, јер се јучерашњи
сменио) рекао му је да у магацину ва
сада нема места, али да ће вагоп сн-
турно битн истоварен у току дапа и
да ће се јавити „Складишту“ када да
дође по робу.

Пошто у року од трн дана предузе-
ћу „Складиште“ није ништа јављено,
Милап Ђурић је 21 октобра попово о-
тишао на Железничку станипу. Тамо је
У магаципу затекао трећег службеника,

 

| У РЕДУЗА КРОМПИР... И

ШТА О САВЕТИМА ПОТРОШАЧА
ГОВОРЕ НАШИГРАЂАНИ

Ј нема четири сата поподне,
те ред пред колонијал-

адњом на углу Булева
Југословенске армије :“ Оврилеке
улице, осетно расте, Нови, пре не-
То што стану у ред, распитују се:
— Јелте, молим вас, шта се дели7
— Следовање пасуља и кромпи-

ра— одговара истовремено неколи-
ко гласова.
Свако држи корпу или зембил и

чека, а у разговору му, пролази
време док се радња не отвори,
— Већ је четири, а још не отва-

рају, — гледајући у сат жали се
један старији човек, — увек је та-
ко. Не воде рачуна да и ми треба
да се одморимо, — неуморно наста-
вља обраћајући се своме суседу.
—Шта ћете — помирљиво одго-

вара овај — може им се, нико их
не контролише,
— Неће дуго — убаци са стране

једна жена, чији је сваки покрет
говорио да о редовима, понашању

продаваца и о набавкама у опште
зна доста. — Чула сам да се осни-
вају неки савети, који ће контро-
лисати шта и како раде продавци.
Само, не знам ко ће у њих ући.
— То не би била рђава ствар, са-

мо кад би савети имали шира пра-
ва, као, на пример, и да контроли-
шу особље продавница, нарочито
текстилних, да не оставља робу ис-
под тезге за своје пријатеље, — у:
баци онај „помирљиви", |
— ИМ да контролишу како се ме-

ри. Ето, пре неки дан, настави је-
дан грађанин — чекао сам кром-
пир, који је делила пиљарница на
почетку Булевара Југословенске
армије. Ма да су грађани опомиња~
ли продавца да тачно мери, ипак
је сваком купцу закинуо у мери.
Сви смо протестовали што мери
само ситан кромпир, ма да је било
и крупног. Али, продавац је и да
ље закидао у мери, делио ситан
кромпир и радио шта је хтео, Ето,
ако би имали овлашћења и за 0-
вакве случајеве, савети или како

би се они већ звали, у потпуности
би одговорили својој намени,

== Тачно је, другови, да се осни-
вају савети потрошача, — јави се
један женски глас — Читала сам

давница, а имаће права да кон
тролишу рад продавца и дају пред“
логе и мишљење осталих грађана,
= Ја не знам да ли би, стварно,

савети потрошача, како их ви на-
зивате, имали тако велика права,

као, рецимо, да предлажу надле-
жнима да кажњавају  несавесне

' продавце. Ево, шта се мени дого“

дило 25 овог месеца, први дан ка-

да се издавало следовање, Чекала
сам следовање моје мајке, која је
уписана у колонијалној радњи на у-
глу Бирчанинове и Краља Милу-
тина. За све време је киша падала,

а ред је споро одмицао... Следова-
ње је издавао само продавац, док

 

му се његова помоћница јавила те-
лефоном да не може да дође... због
кише! Као да ми нисмо искисли!

Ето,такве случајеве би требало ка-
жњавати.
— Само да не буде као са кућним

саветима, — умеша се у разговор

један од купаца. — изабрали смо

их, и готово Нико ништа не ради,
свако се ослања на другог. И, ра-
зуме се, нема резултата. тина,
овде је у питању снабдевање, а 0-

но сваког више интересује. Али, и-

пак, треба добро „отворити очи"

приликом

·

избора чланова савета.

То морају да буду „видре“, све да
виде и чују. Ништа да им не из-

макне.
— Јест, имате право, треба про-

давце стегнути, А то се може је-

дино преко нас, грађана Прошли

пут, када сам долазила — настави

жена, која је одавала „старог мај“

стора“ за набавке — питам једну
продавачицу: зашто не оперете

стакла и уредите излогећ Видите,

  

су

пуни су прашине! Она ме погледа,

„преко ока" па одбруси: „Гледајте

ви своја посла". Ја ућутах. Ми-

слим: боље да останемо пријатељи,

него... |
— Ми би то све уредили. Не би

ови продавци ни мрднули, када би

их ми контролисали, — настави 0о-

нај старији човек, — него, друга

рице, обрати се оној жени што је

читала новине, објасните ви то на-

ма подробније.

Па, ето, то још није коначно, Са-

вети потрошача имали би права —

према оном што сам читала — да

контролишу целокупан рад прода-

ваца, да предлажу мере које тре-

ба предузети да се набави потреб-

на роба и: побољша пословање про“

давнице, да примају предлоге оста“

лих грађана и о томе обавештавају

надлежне органе...
—А да ли би могли да прија-

вљују несавесне и дрске продавцег

— упита неко.
—.Да, и то би имали права. Ра-

зуме се, да би сваки грађанин могао

своје примедбе да достави савету,

који би предузимао даље мере —

заврши ова другарица. у
У међувремену, продавац отвори

врата и оштрим гласом рече:
— Само четворо!

Ето, то су мишљења грађана, из
реда, о потрошачким саветима.

Преко својих основних организа-

ција, зборова бирача и потрошача,

ови ће дати своје предлоте и на

тај начин уклонити многе непра-

вилности у раду трговачких про-

давница и угоститељских ак
. В.

 

Омањењем управног апарата добијено је
прено три стотине станбених просторија
НОГА предузећа и установе У
своје време заузела су за кан-

канцеларије, може се закључити

да су поједине установе, упркос 0-

    | : 25 5

Поред зграде у којој се налази главно

складиште дувана, на углу улица Лоле

Рибара и Моше Пијаде, на светларни-

цима нема скоро ниједног прозора

ИТНИЦЕ кваре изглед и омета-

ју пролаз. А такве ситнице мо

гу да буду узрок да човек пад-
не и притом сломи руку или ногу.

У Београду, нарочито у центру где

се налазе велике зграде, да се не

прљају ходници и да се олакша

пренос огрева у подруме, направ-

љени су шахтови на улици. Кроз

њих се огрев убацује директно,

То је, са једне стране, веома ко-

рисно, али непажњом појединаца

може да буде и незгодно, Многи од

тих шахтова су слабо затворени,

тако да пролазници могу да упадну.

Дешава се и да после убацивања 0-

грева остану отворени, све док се

неко не сети да их затвори. Иако

је шахт отворен нико не стави ни-

какав знак да обавести пролазнике.

То је опасно и за децу која не па-

зе и могу веома лако да упадну У

њих. Такао, на Теразијама, на неко-

лико места су дуго времена стајали

отворени тшахтови. :

Шахтови у којима се налазе вО-

доводне цеви заслужују нарочиту

пажњу, На Душановачкој пијаци

постоји шахт који је понекад 3а-

творен несигурним дрвеним поклоп-

[-ритинце“којетреба уредити
"да сене би догађале несрене _
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Ченпоници Повереништви
30. Станово

УНЕ нам Душан Мирковић да

се Повереништво за станове Из-

вршног одбора Народног одбора Пе

тог рејона преселило унове просто-
рије, које, поред тога што су мање

од досадашњих, немају чекаоницу

за странке. 4

„Мислим, пише Мирковић, да По-

вереништво постоји због људи, ко~

ји се њему обраћају. Ти људи треба

то и да осете, а не да стоје по један
сат напољу м у чекзоници, која је
мала и врло неподесна. А како ће

бити тек зимит Требало би зато По+
вереништво вратити у старе просто

рије, или некако створити чекаони-

цу за странке",

Тебле 31 приватно огласе
уланови Девете основне фрон-

товске организације Четвртог

рејона, пишу нам да је већ крајње

време да се стане на пут даљем ле-
пљењу разних приватних огласа и
плаката по фасадама кућа, плото-

вима, стубовима, па чак и на др,

већу.
„Требало би, пишу они, поставити

огласне табле, на којима би грађани

истицали своје огласе. У спровође-
њу ових мера требало би да узму

учешћа и основне фронтовске орга~
низације, које би се побринуле да
се на територији сваке организа-

ције што пре постави огласна та»

бла, како би се спречило даље ле-

пљење огласа где ко стигне."
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Савезна рукометна лига

Панчевачки Динамо
још увек воли

О пре три године рукомет се код нас

Д играо само у Загребу. И тамо је би-

ло свега меколико екипа, које су нека-

ко животариле играјући повремено ме-

Ђусобне утакмице, У остали -жрајевима,

градовима и спортским центрима наше
вемље, рукомет је био потпуно непозна-

та спортска игра.

теми амаја еден са пелинм случа- пре неки дан о томе у новинама. целарије просторије које су скудице, која влада у станбеним цем али се догађа често да тога А тада, из Загреба је кренуло проди-

. е са колосека поред мата“ : 08: ав о“ ко инструктора, уствари искуснијих ру“

Р Биће

_

састављени од грађана из

·

грађене у станбене сврхе. Ако се просторијама, дозвољавале да пр опца уопште нема, Скоро сва-  жометаша, који су са успехом почели

дина био пребачен далеко иза њега
међу тек приспеле вагопе. Видећи да
ће се истовар чоколаде п даље одлага-
ти, Ђурић је вамолио магациопера да

ватоп пребапип па колосек уз магацин,

овог краја у коме се налази про- анализира како су коришћене ове

 

У знаку „штедње“

стор буде нерационално корупшћен.

Поред тота, било је случајева да је

у канцеларијама, које су се нала-

зиле у станбеним зградама и у ко-

јима је по врсти посла могло бити
смештено више лица, седео само по

ке вечери неко упадне у шахт, јер

је крај слабо осветљен.

Поједини подруми добијају светло

директно са улице на тајначин што

да популаришу ову спортску игру по
свим нашим републикама. Тако је по-

чело, а сада се код нас одржавају мно-
хтобројна такмичења за првенство држа-

ве, република, области и градова у ру-

комету.
Од ове јесени првенство државе у. ру

п4и
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а он је отпшао по кампоп у предузеће ; самом и- - . : 2 ; љ б у трот по- | комету одржава се по систему лиге. Два

и чоколада је, најзад, истоварена. И после наредбе о мера ма з8 штедњу артикала штироке потрб- „један «службеник, док су у исто | судород зграде, усам р наест чланова мушке Савезне лиге и |
. 5 р шње пиваре - 1 јули" и „Београд“ деле својим радницима сва- време, многи грађани били без ста- стављени прозори-свет. . На шест чланова женске Савезне лиге боре

Тако се завршило путетествије

4.860 килограма чоколаде од Загреба

до предузећа „Складиште" у Београду,

које је, „заслугом“ непог аљкавог служ=

беннка главне железничке станице У

'Београлу, трајало равно 20 дана.

Ово се пије десило само са чокола“

кога дана по два литра пива бесплатно нова. Исто тако, упропашћавали су
се понегде санитарни уређаји. Тек

реорганизацијом управног апарата,

коме је претило да се услед вели“

ког броја административног особља

бирократише, видело се да су изве-

сне установе имале далеко већи

број просторија, него што је то би-

ло потребно. После смањења 0006-

тим светларницима су у већини

случајева, стакла поломљена, а ме-

сто њих стављено дрво, Но догађа

се често да дрвета нема, те стоје

отвори о које се често пролазници

саплићу и на тај начин ишчаше

ногу. Ти светларници налазе се 0-

се за првака државе.

Прве утакмице — прва изнена»
Ђења

већ прве утакмице мушке Савезне ли+

га показале су да ће првенство бити вр~

ло занимљиво, јер је изједначеност е-
жипа била врло велика, тако да ниједна

екипа нијв улазила у борбу као сигуран

фаворит, Главни кандидати за прво ме-
сто, загребачка друштва „Метеор"и ,за+

дом, јер је у вагону било п друге род ља у појединим ресорима (народном

_

бично у центру града, на месту где

о

требе„прошлогодишњи првак држана“

' + ·
са с. во олу. „ме

бе, коју је постигла још гора судбина, одбору и његовим повереништвима има много пролазника, На пример,  теор" је изненадио Ма победио а 5:3,

јер је чоколада прва истоварена.

Најчудноватије је то, што се за не

пстоваривање вагона у року од шест

часова, за сваки прекорачени сат, пла•

Ћа лежарипа, а после осамнаест часо“

ва предмет се предаје јавном тужио“

џу. Када се за осампаест часова пре»

корачења рока кривац преда Јавном

тужноштву, поставља се питање коме

треба предати одговорног службенике

на главној железничкој станици, чијом

кривицом је вагоп лежао неистоварен

пуних 480 часовар (Ово п због тога што

је у питању била роба која се дели

кад следовање деци.
С. 1:

 

 
— И ово је нека штедња == не морамо да одлавимо у кафану,

 

Чистачи обуће добијају своје лепо
уређене локале и павиљоне

а чистаче обуће у Београду у-
води се ускоро једна новина,

олакшати њихов рад

и омогућити грађанству да се боље
која ће

и јевтиније користи њиховим ус-

тај посао већ пуних 45 година. Ско-

ро читав свој век провео је на том

занату.
— Нови локали, који ће се отво-

рити за нас, каже он, много ће по-

а што је

Нова организација посла чистача

обуће у Београду има на тај начин

вишеструке користи и за правилни“

је обављање њиховог посла и 38

услуживање грађана. У току овог и
следећег месеца треба да буде свих

и установама, рејонским народним
одборима, министарствима и пре

дузећима и установама), ослобођен
је известан број просторија, које су

до сада служиле у канцелариске
сврхе. Приликом смањења броја
просторија, које су потребне раз-
ним предузећима и установама, а у

вези смањења радне снаге, првен-

ствено се водило рачуна о ослобо-

ђењу зграда за становање. После

спровођења у живот одредаба о

квотама радне снаге, из предузећа

и установа, са територије Београда,

ослобођено је 70 станова са око.220

просторија, Поред тога, известан

број канцеларија, око 170, оспособ-

љен је у станбене сврхе,

Све  новоослобођене просторије

додељене су трудбеницима устано-
ва, које су до сада поседовале ове

просторије, а чији службеници ни-

су имали станове или који у доса-

дашњим становима нису могли са-

чекати зиму. Просторије је додели-

ло Повереништво за станове Извр-

штног одбора Народног одбора Бео-

града, а на предлог станбених ко“

мисија ових предузећа

Добијањем ових просторија изве-

поред највећих београдских кафана

„Москве> и „Загреба".

То су ситнице које није тешко

отклонити и баш зато био њима

требало да поведу мало више рачу“

на надлежни комунални органи.

аинаименованаиПАИИВИОААТА

 

Претставник Словеније, „Кладивар" (Це-
ље) однео је првог дана такмичења сво-
ју досад. једину победу, над водећим на

табли, панчевачким „Динамом".
А ватим, долазило је изненађење за

изненађењем, дошли су први порази до-
сад непобеђених загребачких екипа, по
казало се да су ученици дорасли учи-
тељима.

Панчевачки „Динамо" на челу
табеле

Рукометаши панчевачког „Динама'"по-
стигли су у другом и трећем колу лиге
свој највећи успех. рво су победили
н„Загреб" са 9:5, а затим „Метеор" са

. 10:8. Иако су, одмах затим изгубили од

трећег загребачког друштва ,„Локомоти+

ве" са 1:3, панчевци су осигурали воћ-

ство на табели, које могу врло лако да
вадрже до краја првог дела лите,
Од београдских друштава Железничар

је имао више успеха од Црвене звезде.
Ако се не поправи, Звезда ће се до кра-
ја пласирати у доњи део табеле, пого-
тово зато што јој остају утакмице са
јаким противницима.
До сад ниједну утакмицу није изгуби-

ла, једино веома солидна, екипа сара-
јевског Милиционара. Засад се једино
на последњем месту учврстио Кладивар,
који је од седам утакмица изгубио шест,
Сва остала друштва имају подједивке
изгледе да побољшају свој пласман,та
ко да Не друга половина лиге бити још
занимљивија од прве,

Јебае и мр...
· . да утакмица старих репрезентати-

ваца Србије и Хрватске није могла да
почне на време, зато што одређени по-

лугама. Ускоро се, још у току ове моћи нашим чистачима, : | 8 а моћни судија Марјањ Матанчић није до-

зиме, неће више видети уобичајена

_

нама исто толико драго користиће

·

280 чистача обуће у Београду смеш-

_

стан број радних људи Београда

—

моменат са међународне утакмице футо-

_

1пао. Заменио га је, истина, у оделу, ј6-
дан од најстаријих активних судија Јо“

слика по београдским улицама —

чистачи са својим сандуцима по уг-

ловима улица и прометним мести-

ма — него ће бити смештени у спе“
цијалне локале и павиљоне у Рраз

четири
ним крајевима града.

Засада су већ
таква локала: У Немањиној ули-

ди број 5, Генерал Ждановој 37,
Душановој 84, ,,27 марта" 18, док
ће се још четири одредити у најско-
рије време. Ти локали биће уређе-

ни и споља и изнутра са одговара-

јућим намештајем и м. О
њиховом уређењу води бриту Град“
ско предузеће за декорацију. По-
ред уређеног и сређеног чистач“
когприбора биће снабдевени и чи“

и грађанству, јер ћемо моћи боље

и културније да та услужимо. УЗ-
мите само да сада долази зима,
наилазе кише, кошава, мећава.

Читав свој живот сам на улици ра-
дио, а сада Ће бити сасвим Ддрук“

чије...

Поред локала на најпрометнијим

местимаграда, где 'није могуће до-
бити просторије за чистачке радње,

изградиће се нарочити павиљони.

Сваки чистач ће имати свој број и

јасно исписану фирму, тако да ће
преглед и контрола посла бити пот-

пуно обезбеђени. |

Неправилности, којих је до' сада

било међу чистачима ципела, укло“

~

тено у преко 30 локала и павиљона. решио је своје станбено питање. славија—Белгија. Караман пуца на гол

 

пита С

У времену када се предувима низ
мера у борби против бпрократије

још увек се по неким устаповама нан-

лави ма немаран и аљкав однос поје-

диних службеника према оправданим

захтевима грађана.

Као карактеристичан пример може

да послужи случај Милице Јовановић,

кућив помоћнице, која је, услед оду“

љЉ
ниши

социјалног старања Извршног одбора
Народног одбора града Београда 21
јула, где је он заведен под бр.
8549/50, и у њему се препоручује да
Милица Јовановић треба што пре да

 

Бирократско спровођење

једног хитног случаја
под којим је предмет ваведеп у рејо-

ну. Но, пако је број допесен, никако

пијв могао да пронађе предмет, него
је тражпо, да се попово иде у рејон и
да се изда џови налог за решавање од“
вог случаја, јер је предмет изгубљен.
После тога издао је па бризипу ре
шење да се Милпца Јовановић смести

у дом у Качарево.

ва Ружић,
ж

««љ» да 36 недавно СД Раковица насвом
новом футбалском алишту подигла
лепу ограду, која одваја публику од те-
ена. Ово је јед мање игралиште у

еограду, Где публика неће више стаја-
ти уз саму аут. У.

2
•.. да кошаркаши Партизана одлазе

половином децембра на турнеју по Бел-
гији, Холандији и Француској. У Бри-
слу Партизан игра на турниру најбољих
европских екипа, на коме је прошле го-
дине освоји прво место.

ж

... да спикери, који су преносили у-

такмицу Хајдук—Црвена звезда, после

Звездиног гола, нису зналикоји је ми-

вилуцима и огледалима, тако да ће

о

ниће се и тиме, што ће сваки стаа зетости десне ноге, постала неспособ. _Акт је достављен чиновници Пове-

|

нут игре, да ли Звезда игра са девет, де-

и својим изгледом деловати леп-

с

тач на видном месту: у локалу | на за рад и запала у тешке материјал. реништва ва соџијалпо старање Трећег

|

сет или једанаест итрача, да ли Ђајић |

ше и културније. Људи који су по таћи уредан и прегледан полато не прилике, немајући никога ко би се рејона Даници Јовановић, која је ре-

|

стварно враћа лопту „свом“ голману ђ

ветру и киши, на зими и У прешши-

·

На њему ће бити исписан Оро; о њој старао, | кла да решење неће да ивврши док се

|

Ђеари и тако даље, |

ни изложени сваком невремену, ус“
луживали наше грађане, Д иће
такве могућности за рад, какве до
сада никад нису имали и нису мот-

ли ни замислити.

Из разговора самих честача мо“

зе се осетити задовољство што ДО"
бијају такве услове за рад. Стари

чистач. који заједно са својом же“

"ом

_

чисти ципеле на углу Васине

и Болеслава Бјерута улице, РРДИ

ког појединог чистача и цене за

чишћење и фарбање ципела, анти-
лоп-ципела и чизама, Грађани Бе-
ограда знају да су се до сада це
не најчешће утврђивале „од ока),
да је чишћење ципела коштало 10

до 15 динара. и што је још чешћи
био случај, погађање се завршава“

ло са оним обичним „колико дате",

тим се подразумевала ценаа

већа од одобрене7 |

На заузимање грађана из улице У
којој је становала Милица Јовановић,

социјалног |предана је Повереништву
старања Трећег рејопа молба са свим
потребним документима на дан 14 јула

под бр. 15332, у којој се тражидо да
јој се што пре пружи било каква по,
моћ или обезбеди збрињавање у неком
дому. Повереништво Трећег рејона до-

ставидо је џео предмет Повереништву

сесмести у неки дом, јер је случај ве-
ома тежак.
Међутим, прошло је више од три ме

сеца, а овај предмет пије решен. Чи-
новивк у Повереништву ва соднјално
старање, Остојић, не само што није у“
'% предмет у рад, него га је негде ва-

ио. Да би некако пронатао пред“
мет, тражно је да му се донесе број

не пронађе нека особа која би Мили

шу Јоваповић тамо одвела. Са целим

овим случајемупознат је и повереник,

али је све остало пи даље на истом, Тек

када је коначно и претседник Изврш»

ног одбора Трећег рејона интервени-
сао, Мплица Јовановић је била сме-
штена у дом.

Мо #Ж. Радојичић

ж

... да су судије бокс-меча Партизан— |

Милиционар, _ Адамовић, Пејаковић но

Спасојевић једногласно доделиле побе-

ду Дековићу, иако су гледаоци једно-
гласно билиза победу Узуновића,_

~ ж прео |

«„« да су кошаркаши београдског же“
лезничара Благојевић м Лазић недавно



 

У БЕОГРАДСКОМ ДРАМСКОМ ПОЗОРИШТУ

Један утисакса.премијере_
ржићевог „Скупа“

А комедије Марина Држића,
дубрезачког писца прве поло-
"вине ХМГ века, рекао је Миро-

слав Крлежа „да су у простору и.
У времену, данас већ давно проху-
јалих дана, заустављени гласови
живог, пучког говора, који говори
са позорнице исто тако ведро као
и прије четири стотине година".
__У Београду је недавно изведена
„премијера

с

још једног Држићевог
"дела. Чланови Београдског драм-
ског позоришта приказали су ко-
медију „Скуп' у најновијој тек-
стовној обради др Марка Фротеза,
који је комад и режирао'
Већина Држићевих дела, и то

баш: она која се данас највише да-
ју, ститла су до нас оштећена. По-
губљени су поједини делови ори-
гиналних текстова, нека дела оста-.
ла су без завјипетка (као „Дупдо
Мароје" и „Скуп'"), друга без почет-
ка (као „Манде"),. Приликом поста-
вљања на сцену такви Држићеви
текстови морају се данас обрадити,
заокруглити у целину. Поред обра-
де „Скупа" од Марка Фотеза пде
зната је и обрада авИШе од др
Миховила Комбола. сценски 0-

· стварен пред крај троше сезоне у
Хрватском Народном казалишту у
ЗатарбУ.. а приказана и на ового-
дишњем Фестивалу Ренесансе у
"Дубровнику. Међутим, док се про-
фесор Комбол дословно држао Др-
жићевог текста у издању Акаде-
мије, текста који данас прихвата-
мо као најближи, заправо раван
Држићевом оригиналу, Марко Фо-
тез је веома слободно користио о-
ригинал, Не само да је дописао из-
губљени крај, већ је додавао и чи-
таве нове сцене, нова лица, нека
лица избацивао; сажимајући коме-
дију од пет чинова ва три чина
премештао поједине сцене, проши-
ривао говор лица у комедији новим.
мислима и додатим речима. Тако се
гледалац после претставе с правом
може да запита и затражи одгавор;
до које мере „Скуп'" Марина Др-
жића у извођењу на сцени Бео-
градског драмског позоришта прет-
ставља, просторно и пременски за
устављене гласове живог, пучког
говора“, онаквог каквог га је Ма-
„Рин Држић једног тренутка чуо. и
каквим је олрсђеним говором, од-
носно текстом и речима, забележио

сагледани исечак из живота Ду“
бровника свога времена.

'" Марко Фотез није се зауставио
само на изменама текста које може

КАКО СЕКАЖЕ

„ја вам то урадио
рали тога што..
ВЕ више запажамо како се у го-
ворни, а и у писани језик увла-

че склопови који имају нечега нео-
бичног и неправилног, Да је питање
правилан" и „неправилан" ипак
великим делом релативне вредности,
о томе не треба много говорути. То
сви знамо, То је, опет, у природи са-
моР језика и његова животд. Он до-

пушта и ствара сам, према потреби,
и многе до јуче неправилне кон

струкције и облици постају обични
и — самим тим правилни, Ипак

0 овоме речепичном склопу можемо
говорити.
Наведена нам је реченица јасна,

али је јасна не само стога што с2-
знајемо њен смисао из говорне си-
туације, него што и она сама садр-
жи све елементе који су потребни,
за пуноћ: и јасноћу њена садржаја.
Другим речима: она је јасна али ни-
је правилна. „Ја сам то урадио ради
тога што мислим да ти је потребно"
има неправилности у склопу, у по-
моћним речима.

Основна је грешка у речима „ради“
тога што". Кад апализујемо смисао
те везе, лако запажамо да је пред-
лог ради у тој вези погрешно ве- _
зан с речју што, управо ради
тога с речју што.
Зашто тог — То ћемо објаснити.
Основна је разлика у значењу

предлога због и ради, Предлог
због указује на узрок, а предлог
ради на циљ. Простије речеџо,
уопште се. може описати њихово
значење ако се кзже да се оно што
се изриче предлогом због односи
на узрок радње глаголске, док оно
што се везује предлогом ради од-
носи на циљ. Другим речима, узрок
претходи радњи предикатовој, ано
што је узрок остварује се, постоји
или замишља се као постојање пре
мего се оствари опо што се предика-
том казује, док оно што се ка-
зује олопом предлога ради идру
тих речи — казује циљ,тј. указује
да се остварује, дешава, да се тек
има да оствари, да се деси после
„остварења радње глаголске, тј. опо-
га што се казује предикатом у рече-
ници.

Отуд је јасно да се онаквакоп-
струкција, онакав склоп не може у-
зети у нашем књижевном језику
стога што се у њему спајају помоћ-
не речи које указују и на узрок и
на циљ, а то се оје не казује ни-
ти се жели казати наведеном ре-
ченицом. Биће нам јасније ако наве-
демо ту реченицу и у другим везама
како се често чује. Тако имзмо: „Ја
сам то урадио ради тога јер,..",.
„ја сам то урадио ради тога по-
што..." Природно је, овакве везе
нису исправне, нису књижевне, Ово
стога што су туспојене у једну ор-
ганску везу различногт значења ре-
чи ради и јер, ради и по-
што. У крајњој линији, оно је не-
правилно исто као и пример који
смо истакли у почетку чланка.

Природно је, у јодној сереченици
или у једном реченичком делу из-
носи узрок, у другом циљ, једним
се делом објашњава, одређује узрок
радње глаголске, другим — циљ те
радње, а то се све не може истим
склопом казати. Међутим, овде су
у вези бат! такве речи, баш таква
веза коју књижевнијезик, а то зил-
чи нашњ језичко осећање, не допу“
шта, пр А
Ако кажемо: „Ја сам то рекао ра-

ди тога да би се посао свршио", ра-
зуме се, било би јасно, Наиме, циљ
тога, намера таквога говора је да се
то и то изврши, сврши, уради. Али
кад кажемо „Ја сам то рекао ради
тога што си ти био непослушан", ја-.
сво је да је склоп пеправилан, то
јест помешано је значење предлога
ради и због. Овде би по сми-

дакле по језичком осећању,
о да стоји „ја сам:то рекао

те тога што..." Значи: ти си то
и то урадио и то је узрок онога што
сам ја рекао, узрок ономе што сам
ја рекао... “пе  

да правда жељом да извесне речи
и реченичне _ конструкције, нера-
зумљиве данашњем гледаоцу, пре-
веде на савремени говор. Он је до-
давао текст којим је стварао и са-
свим нове ситуације, које су касни-
је наметале даље деписивање новог
текста, или што је још важније,
додавао је такав текст којим је ме-
њао чак и карактере људи

Држивев „Скуп", стари Дубров-
чанин, „лакомац", веома је стара
тема. о грамзивом тврдици, експло-
атисана' почев од Плаута, па преко
највећих имена светске литердту-
ре, Шекспира, Молијера, све до на-
шег Стерије. У овој комедији Др-
жић је уз извргавање руглу људ“
ске страсти — грамзивости за нов-
цем, разрадио и фабулу о љубави
двоје младих чијој срећи смета
старчев порок: Скуп је спреманда
ћерку

|

Андријану уда за старца
Златог Кума, не би ли је само у“
домио без прћије. Личност Златог
Кума како се упознаје на основу
Држићевог текста одаје лик отме-
ног' госпара, разложнпог и стало-
женог старца који се жени по на-
говору своје сестре Добре, Полазе-
ћи ед Држићевог оригинала“ реди-
тељ ни по чему не би нашао мо“
тиве да га претстави као похотљи-
вог кокетног. геста старца који се
— да се изразимо у стилу његовог
неукусног кретања по сцени у то-
ку пр аве — „кибицује" са Ан-
дријаном. Редитељ је до овакве де-
формације: личности дошао баш до-
писивањем новог текста,

Како уогпште изгледа тако про-

извољне дописивање, нека  послу-

жи овај пример. Цитира се сцена У

којој Камило (младић заљубљен У
Скупсву кћер) и његов. слуга Му-
нуо одлучују кака даспрече удају

Андријане за Златога Кума, Кам-

пловог ујака.

Држићев оригинал:

Мунуо: Пођ' дома, учинт' се немоћан —
пека је мени!, Ријет ћу, да'си намуран

на ту дјевојку, и како си чуо, да је су
свако вјерили, да се с' ти разболио и да
хоћеш умријет... Ако узбуде још од

потријебе, ријет ћу, да је онатеби, а ти

њој, вјеру дала и да је од тога свје-
дочба.

срот« зова прерада:

Мунуо:- Чујме госпару! Грубин госпо-
дар, "Ђиво, може све ријет Златому Ку-

му, зажо ти пођи у њега и ћђеци му, да

си се вјерио за Андријану, а послије

„пођи дома, учини се немоћан, а сетало
пусти мени и Груби. Рећи ћемо твоме
дунду Нику и твојој мајци да си наму-

ран на Андријану и да се си за њу се-

крето вјерио и кад си чуо да је хоће

дат' Златому Куму, да се си разболио и
да хоћеш умријет'... Ако узбуде од по-

триеб«“, ријен '"ћу да ста једно дугому
вјеру дали и латгат ћу да сте иу попа

били и да је од тога евједдџба.

Овако измењени текст створио је.
низ нових ситуација на сцени, изме-

ђу осталих, суррет између Грубиног
господара Ђива и Златога Кума (у-
ствари џцрсправљен монолог Злато-
та Кума) у коме се Злати Кум прет-
ставља тврдоглав и непристуначан
"Ђивовим саветима да одустане од
своје намере. 4

По редитељевом схватању изгле-.
да да. Држићев тврдица није довољ-
но испољио свој карактер човека
којим је овладаопорок лакомости,

када је сматрао за потребно да до"
пише два: дуга монолога на крају

другог и на почетку трећег" чина,
у којима Скуп, пошто му је украден
Буп златника, скоро луди од очаја-
ња. Обе сцене, нарочито она на кра-
ју другог чина, при чему, Скуп —по

угледу на Молијеровог Харпагона —
јури према редитељевој замисли по

сце хвата некакве своје визије,
обраћа се публици, прети јој и тра-

жи помоћ од ње, да би на крају пао
исаопштио у неком нервном грчу да

је мртав — показују отсуство осе-
ћања стила и мере, а цео поступак
редитеља и приређивача текста не-
довољно поштовање писца и знача-
ја његовог дела. које оно као ориги-
нална творевина заузима у нашем
културном наслеђу. 15

Марин Држић је претставник, а
код нас заправе и зачетник књи-
жевног рода, у литератури оцење-
норт као комедија „ерудита', коју ка-
рактерише угледање на антику, и
по избору тема и по везној фор-
ми: пет чинова И очувана. три је-
динства. Међутим. редитељски реа-
лизована сцена када Џасимаха, слу-
га Златега Кума, са својом дружи-
ном— којој је редитељ. додао две
нове личности — упада у Скупову

кућу носећи. „претеж" .—
пир, претставља типичан лакрдиски
призор из каснијих комедија „дел
арте" које су се одликовале много-
бројним грубим шалама.

Глумци — чланови Београдског
драмског позоришта, који су уз по-
моћ редитеља остварили претставу
„Скупа"на својој сцени, били су
заиста исувише вођени режијом, та~
ко да им се при доношењу оцене

њихових остварења она може дати
. самокао интерпретаторима захтева
режије, а никако каотумачима ли-
кова које је створио ДржићА у
погледу режије, каои целокупне
прераде Држића, намеће св после
претставе једанутисак: данас, када
се у штампи, као'и у многим дру“
гим приликама, све чешће дискуту=
је и говорио тражењусценскот из-
раза, у: коме би сенајчистијим инај-
вернијим акцентом изговорила 'сна-
га и дубина речи Марина Држића—
једног од највећих имеџа наше ли-
тературе и наше културе —прет=
става „Скупа" . на. сцени Беотрад-
ског. драмског позоришта,саакцен-
том којим је.дата, у, том тражењу
неоспорно претставља“ корак уназад.

пале ЈЕ" ово

робу. за.

 

 Једна сцена из комада „Жабица девојка и цвет живота"

 

Узизлонђу. у УЛУС-овој галерији
УЛУС-овој галерији на Тера-

У јама 'отворена је прва по-
слератна изложба графике,

цртежа, акварела и пастела Ова
изложба, има карактер унутарње,
домаће културне манифестације. У
низу од скоро две стотине радова,
колико их она приказује, има итак-
вих која би се, у свако доба и на
сваком другом месту, истицали сво-
јим ликовним уметничким вредно-
стима,
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Д. Стојановић-Сип!: ПЛАНИНЕ

И ГРАДОВИ

Мије случајно да је изложба ове
врсте отворена тек сада, упркос, то“
ме што је делатност наших ликов-
них уметника била на висини. о че-
му сведоче редовно Улус-ове пре
лећне и јесење изложбе, Требало је
прикупи отоЈЕ што су У“
метници даји У графици, цртежу,
акварелу и пастелу и, порле | савес-
нот избора, утврдити оно што за-
служује да будеизнето у јавности.
Колике је опште познато жириу је
био упућен далеко већи број радо-

ва од оног који је изабран. Сумња-

ти у правилност учињеног избора,
значило би сумњати у критеријум
људи чијису укус и знање недво-

смислено најпоузданији. | .

Но. ипак, на изложби графике,

цртежа, акварела и пастела упад-

љиве су квалитетне разлике по'е-

диних изложених

вероватно желело избећиузанкруг

излагача док их овако учеству-

је преко 80 што као тежња ни“

је лишеносмисла, па су на њојсво-

је место добилии цртежи архитек-

те "Ђорђа Крекића, који се бави и

цртањем, као и пастели Васе По-

„тих

дела. Тиме св.

моришца, радови Радмиле ' Граовац
и: неких других уметника.

За похвалу је да на њој учествују.
ликовни уметници који делују У
позоришту (Мира Глишић Милен-

ко Шербан) и'то са стварима које
су за позоришвке потребе и стварана,

-као и'уметници који су последњих
година нарочито били плодни у ка-

· рикатури (Ћирић' Хоџић). Од ваја-
ра на жалост, сем Сретена Стојано-
вића, Јована Кратохвила нема дру“ Ј
гих; а ни један рад није изложио
ни наш уметник графике "Ђорђе

евдрејевић Кун.

" Забрињавајуће' је да су уметни-
"и завидног ранга, који с много
преданости раде као педагози (или
баш због тога) изложили радове ко-

"ји их. ценећи по овој изложби, ба-
цају од нивоа на коме се налазе,
Тако је Иван Табаковић заступљен
"са некодико радова, који га као у-

Матија'метника не  каратеришу.
Зламалик, пак, изложио је неколи-
ко темпера — сеоских мотива — да-

сладуњаво — сентиментално.
Младен Јосић, који својим цртач-
ким умењем многима може да по-
служи као узор, изложио је неко-
лико-илустрација- за „Смрт Смаил-
Аге Ченгића" који запањују без-
животним неиздиференцираним из-
разима ликова.

Цуца Сокић и овога пута изишла
је са својим суптилно рађеним цр-
тежима у први план; ту је „Пијацда
у Задру", „Свети Влахо", „Лука У
Ријеци" и фина темпера „Пред
кнежедим двором" у Дубровнику",

која дочарава Медитеран и његову

атмосферу. Затим, одлични Стра-.
лини акварели, од којих се нарочи-
то истиче „Дубровачку пјаца", па
"Ћирићеви акварели, нарочито онај
у зелено-плавом тону, који мрика-
зује шеталиште у Макарскрј.

тиналност,

„Сплитска лука" Предрага. Мило-
сављевића и његови крокији игра-
ча народних плесова, акварел

· Пиве Караматијевића са мотивом из.
градског предграђа, и | неколико
његових цртежа, „Пејзаж" ' Ђорђа
Поповића, осећајна са много кул-
туре рађена скица за композицију
Павла Васића, пастели Антона ХУу-
тера, графике Миливдја Николаје-
вића и радови Радивоја Кнеже-
вића.

Од млађих, Стојановић-Сип је
скренуо на себе пажњу својим др-
ворезима. у којима се осећају ори-

таленат и динамика
(„Мајка", „Јул плима", „Рат").
Млада генерацијаје бројно засту-
пљена (Оливера Галовић, Спасоје

· Јараковић; Драгољуб Кажић, Бојка
Бакљанов, Влаја Стојановић). Ми-

лош Бајић изложио је, поред оста-
'лог, студиозно захваћене и цртач-
ки, добро дате ликове „На конфе-
ренцији"; Раденко Митшевић
цртежа сепиом са приморским мо-
тивом; Бошко Вукаштиновић гра-
Фику „Истовар на станици рудника
Трипче", а Божа Продановић цртеж

пером. „Старица“. Зоран Петровић,
коме је сразмерно. препуштено до-
ста изложбеног простора, не чини
се да то заслужује. |

На изложби учествују и бугарка
Маша Живкова иФрањо Мраз, по-
знати хрватски сликар који је не-
давно дошао из Загреба и прешао
У чланство ' УЛУС-а.

Неизвесно је због чега прва из-
ложба графике, цртежа, акварела и
пастела, није изазвала ону пажњу
јавности „која јој припада и која
би: се с правем очекивала. Чињени-
ца је и то да до данас, изко је Из-
ложба отворена већ две недеље,
ниједан рад јаш није откупљен.

М. Радосављевић.

УНИЈААКАТААПАРАТАтуге»

ВЕСТИ ИЗ КУЛТУРНОГ ЖИВОТА.
У Уметничком павиљону па Малом

Калемегдану отвара се 12 новембра
Прва изложба ликовних радова, архи-
теката Београда. Изложба. ће бити од“
раз активног интересовања које су мно-
ги архитекти гајили према ликовном
стваралаштву схратајући га саставним
делом свога стручног усавршавања н
његовом нужном допуном. У плану је
да се изложбе ове врсте одржавају и
убудуће, као редовне годишње излож-

бе у склопу рада Удружења ликовних
уметника Србије,
На Првој изложби. ликовних радова

архитеката Београда. учествују 25. чла“
нова секције архитеката за Београд са
око 150 радова: уља, акварела, графи-
ка и скулптура.
Ова изложба, као културна манифе-

стација, организује се у оквиру Првог
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саветовања архитеката Југославије, ко-
ја ће се одржати. у Дубровнику од
23—25 новембра. ·

Са све разноврснијим културним жи-
„вотом који је у Београду настао после
застоја током летњих месеци врше се
припреме за интензивни почетак рада

народних универзитета, Градског и ре-
јонских. Тако ће се-10о. м. одржати
у Градском Савезу. културно-просвет-
ка друштава Београда састанак прет-
ставника стручних“ удружења и дру
штава, књижевника, композитора,
„филмских радника, наставника и. дру“
гих, на коме ће се дискутовати 0овом
питању. Предвиђа се дасе Градски. на-
родни универзитет смести у погодну

зграду, како би се избегао 'несистемат•
ски рад коме се до сада морало да

· прибегне. На. састанку ће'бити донет
и план рада како овог тако и свих ре-
јонских пародних. универзитета. Пред“
виђено је да Градски пародни уннвер-
аитет отпочне са радом до краја но,

вембра.

Сутра се у Народном позоришту на
у режији Браслава

Борозана даје премијера комада „По
сао је посао“ од француског писца н

· критичара Октава: Мирбоа (1848—1917).
(Следећи методе Золиног натурализма
Мирбр у својим делима открицапоро-
ке н поквареност скривене иза врлине,

правичности н џлеменнтости. У позо“
ришном комаду „Посао је посао", на“
писаном 1903 године, веомаон даје
оштру сатиру монденског милосрђа.
Овом премијером, која је уједно мн

прва у новој сезбан,Народно позорн-
ште обележава јубилеј 50-годишњице

члана ни првака дра-
ме Боже Николића. Главну улогу — И-
сидора: л Ша — тумачи Божа Нико-
лићГоспођу л Ша — "Теодора "Арсе-

. новић, Жермену, њихову кћер — На-
да Шкрипар, Ксавијеа — Павле Бо-

Лисијена "Гаро — Васа
Пантелић!) у алтернацији са Миросла-
вом Петровићем, маркиза Порслеа '—

; Раша  Плаовићу алтернацији са Ре-
љом Ђурићем, виконта д ла Фонтлене-

. ла — Фран Новаковић, Груга — Мир-
ко Мплисављевић, Сппка — Алексан-
дар ПИАА у

р:«

два.

„ЖАБИЦА-ДЕВОЈКА
"ЦВЕТЖИВОТА“

Трећа премијера у марионетском
позоришту ;

ОСЛЕ приказивања „Пепељуге"
и „Истраживача" ансамбл
марионетског позоришта НР

Србије спремио је трећу премијеру
„Жабица девојка и цвет живота".
То је у исто време прва премијера
у овој сезони на сцени марионет-
ског позоришта. „Жабица девојка и

цвет живота" рађена је као позори-

шни комад у четири чина по истои-

меној причи из збирке приповедака
Фрање Микуличића, ослањајући с»
на истарске народне песме о Фако-
лу Ракаману.

У овом занимљивом комаду за де-

цу, који ће бити изведен половином
овог месеца, описује се живот на-

штих људи у феудализму, који по-
кушавају да се ослободе туђинаца
оличених у грофу и грофици, екс-
плоататорима наших народа. У њи-
ховом колу налазе се кум Зеленбаћ
и баба Жутица, отпадници, свог на-
рода. Насупрот њима постављена је
позитивна личност пастира, који се
из љубави према свом народу бори
против његових непријатеља и на
крају их побеђује. Бајка је вођена
алегорично и претставља уствари о-
слобођење Истре од туђинаца и о-
сталих "унутрашњих непријатеља,
"народа.
Комад је режирала Марија Ку-

лунџић. Костими су израђени пре-
ма нацртима Николе Јеличића. Му-
зика Иване Лан, а техничка обрада
Божидара Валтровића. Декор је из-
радио Јован Крижек, а лутке про-
фесор Китак.,

27паа.

„Господин Дадиља“
А филмска комедија буде до~

Д бра потребно је да буде ориги-
нална, Комедија мора да пру“

жи нешто што ће успети да насме-~
је и забави гледаоце. У последње
време приказано је неколико коме-
дија које су биле веома слабе, Ра-
ђене нелогично, без нарочитих за~
плета; са стереотипним сценариом,
коришћеним већ у безброј филмо:
ва и са старим триковима, нису У-
спели да забаве гледаоце.

. Међутим, Филм „Господин Дади-
ља" успео је да пружи филмској
публици нешто ново. Рађен по 0-
ригиналном сценариу, са добрим
'заплетима, где је до краја тешко
погодити ко је „тајанствени свезна~
јући господин Белведер". успева да
пуних два сата насмејава публику.
Ретко ко изађе са тога филма неза-
довољан,
Сценариста и режисер су хтели

да прикажу живот малога места,
њетове сплетке и оговарања и де
чета оне могу да доведу. У томе

 
гл донекле успели, наравно, при-
лично бурлескно (са великим пре-
теривањем) и остварили неколико
добрих типова малограђана, којима
је једини циљ да сазнају шта се
догађа. код других.

Режисер се није много трудио да
пронађе нека нова и духовита ре-
шења и да њима појача већ ионако
добар сценарио. Много непотреб-
них љубакања никако не освежава-

ју Филм, него већ на крају делују
помало досадно. Исто тако су већ
често коришћени ефекти падања са
дрвета или бежање од пса.

Глума је у Филму била добра. Ро-
берт Јанг је одиграо потпуно убед-
ољиво своју улогу, док је Морин О
Хара у улози његове жене била су-
више обична. Није могла да се из-
вуче из типизираног шаблона аме-
ричких „идеалних супруга". Сва-
како, да је најбољу глуму пружио

Клајстон

–

Веб у насловној улози,
Без икаквих претеривања је успео
да оствари лих свезнајуће „тајан-
ствене" личности. Већину својих
осећања испољавао је фином ми-
миком, која је на неким местима
била речитија од говора. Поред
главних улога треба истаћи и Ро-

берта Стјуарта који је улогу радо-
зналог човека дао добро. У томе му

је помогла и маска, која је одлично
обцртавала карактер улоте.

Техника снимања, као и у већини

америчких филмова, одлична. По-

ред ситнијих пропуста и грешака,

Филм „Господин Дадиља" остаје
најуспелија филмска комедија ко-
ју смо видели у последње време.

Р. Ј.
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